
آنچه کــه معمولًا تصور می شــود، مصــرف گاز و برق مردم 
ایران بســیار کمتر از کشــورهایی با جمعیت مشــابه مانند 
ترکیه اســت. عبداللــه باباخانی، کارشــناس انرژی معتقد 
اســت که از ۳۰۰ تراوات برق تولیدی، تنها ۱۰۰ تراوات در 
بخش خانگی مصرف می شــود)۳۳ درصد(، ضمناً از ۷۴۰ 
میلیون مترمکعب گاز تزریقی به شبکه، حدود ۱۹۰ میلیون 
مترمکعب یعنی حدود ۲۵درصد مصرف خانگی می شود. 
بــه هر حال مدیران دولتی، بخــش اداری و صنایع کوچک 
را در محاســبات به عنوان مصرف خانگی تلقی می کنند و 
این گونه اســت که سهم مســکونی در برق و گاز ۵۰ درصد 
اعلام می شود.  در این تصور رایج اما غلط یک موضوع دیگر 
نیز مغفول می شــود و آن هم مشــکل بزرگ هدررفت حدود 
۱۰۰ میلیــارد دلار از ۱۸۰ میلیارد دلار نفت و گازی اســت 
که ســالیانه از زیر زمین برداشــت می شــود. بخشی از این 
هدررفت به تحریم و FATF  برمی گردد و حدود ۵۰ میلیارد 

فرقی ندارد تابســتان است یا زمســتان؛ واژه ناترازی دیگر 
نقــل زبان دولــت و بخش خصوصی شــده اســت. بخش 
خصوصی ســخن از اقتصاد ناکارآمد بخش انرژی می گوید 
و دولت به عادت مألوف خود، انگشــت اتهام پرمصرفی اش 
را به سمت مردم نشــانه می رود؛ انگشت اتهامی که هر جا 
حرف، حرف انرژی اســت به سمت مصرف زیاد و نادرست 
مردم نشانه گیری می شــود. این در حالی است که مسئله، 
سیاســت گذاری نادرست در ســطح کلان است. برخلاف 

دلار، هدررفــت انــرژی، به خاطر ضعف مدیریــت انرژی در 
کشور است. بنا بر آمار، سالیانه ۱۸۰ میلیارد دلار از منابعی 
که متعلق به همه مردم اســت از زیرزمین برداشت می شود 
اما در عوض کل یارانه ای که به مردم اختصاص می یابد، به 

۳۵ میلیارد دلار هم نمی رسد. 
کارشناســان گمانه زنــی می کننــد کــه بــا ادامــه روند 
ریل گذاری در سیاست  های نادرست، احتمالًا تا همین ۱۰ 
سال آینده، نه تنها مجبور به واردات بنزین شویم بلکه حتی 
گاز و برق یا بقیه میعانات را هم وارد کنیم. آن هم در کشوری 
که دومین دارنده بزرگ منابع گازی در جهان است. از سوی 
دیگــر فعالان حوزه بــرق نیز گلایه دارند کــه اگر نمی توان 
بــرق را به همه مشــترکان فروخت، حداقل شــرکت توزیع 
برق و توانیر دســت از واســطه گری بردارد تا تولیدکنندگان 

خودشان، برق را به مشترکان پرمصرف و صنایع بفروشند. 
از آن جایی که سیاست وزارت نیرو محدود کردن صنایع 

واگذاری پساب به صنایع
در سال ۱۴۰۳ برای نخستین بار در تاریخ کشور پساب 
تصفیه خانه های فاضلاب تهران در بازار بورس عرضه 
شــد و در نخستین عرضه پســاب در بورس انرژی، ۷ 
میلیون مترمکعب پساب در اختیار صنایع قرار گرفت. 
به گزارش وزارت نیرو، مســعود باقرزاده، مدیرکل دفتر 
برنامه ریزی و بودجه شرکت مهندسی آب و فاضلاب با 
اشاره به آخرین وضعیت عرضه پساب در بورس گفـت: 
۱/6میلیارد مترمکعب پساب تولیدی کشور است که 
تاکنون توانســته ایم ۷ میلیون مترمکعب را به صنایع 
واگذار کنیم. وی افزود: اولویت نخســت ما در تولید و 
تأمین پساب برای صنایعی است که قبلًا تخصیص آب 
داشتند، بنابراین طبق قانون تخصیص آب آن ها را لغو 
و پساب تأمین می کنیم که در یک افق چندساله درصد 
قابل توجهی از آب شرب از صنایع کسر و با جایگزینی 
پساب بتوانیم آن را در اختیار شرب قرار دهیم. او گفت: 
تکمیل تصفیه خانه ها حتی اگر برای صنایع هم مصرف 

نداشته باشند، برای تغذیه آبخوان ها مفید است.

۴۰۰ میلیون دلارتجارت زعفران 
به رغم آنکه ایــران بزرگترین تولیدکننــده زعفران در 
دنیا محســوب می شــود، اما ســهم ایران از تجارت 
زعفران دنیا ناشی از خام فروشی محصول تنها ۴۰۰ 
میلیون دلار اســت. حســین  زینلــی، مجری طرح 
گیاهان دارویی وزارت جهــاد گفت: برآوردها حاکی 
از آن است که امسال صادرات زعفران حداقل ۲ برابر 
نسبت به سال قبل افزایش یابد چراکه در صورت عدم 
مشکلات سرمازدگی یا خشکسالی مشکلی در تولید 
نداریم. او با بیان اینکه وسعت تجارت گیاه زعفران در 
این صنعت از اهمیت بالایی برخوردار است، افزود: با 
توجه به آنکه در حوزه تولید زعفران مشکلی نداریم و 
به هر میزانی که تجار بخواهند زعفران موجود است، 
از این رو با تشــکیل شرکت های دانش بنیان به دنبال 
آن هســتیم که محصول را از این طریق عرضه کنیم. 
زینلی ادامه داد: برآوردها حاکی از آن است که امسال 
تولید زعفران نســبت به مدت مشــابه سال قبل ۵۰ 
درصد افزایش یابد چراکه در طول تاریخ سابقه نداشته 
که عملکرد تولید کشت زعفران در زمین های الگویی 

به ۱۲ تا ۲۰ کیلو برسد.

 توزیع ۲۶۵ میلیون لیتر 
سوخت مایع 

۲6۵ میلیون لیتر سوخت مایع در کشور توزیع می شود 
که ارزش ســالانه این میزان، حــدود 6۷ میلیارد دلار 
است. به گزارش باشگاه خبرنگاران جوان، جواد اوجی، 
وزیــر نفت در جمع خبرنگاران گفــت: در حال حاضر 
ســوخت پایــدار نیروگاه ها و جایگاه های ســوخت در 
سراسر کشور تامین شده است و مشکلی در این زمینه 
نداریم. وزیر نفت در ادامه تصریح کرد: ۲6۵ میلیون لیتر 
سوخت مایع در کشور توزیع می شود که ارزش سالانه 
این میزان، حدود 6۷ میلیارد دلار است. اوجی افزود: 
انتفال گاز روسیه به کشورمان که خوشبختانه کمتر از 
یک ماه پیش انجام شد و اسنادی میان شرکت ملی گاز 
ایران و شرکت گازپروم روسیه امضا شد که بخش زیادی 
از گاز روســیه را به کشورمان انتقال می دهد. وزیر نفت 
گفت: شاهکار دیپلماسی انرژی همین امضای سند 
توافق انتقال گاز روسیه به جمهوری اسلامی بود که این 
پروژه یک انقلاب اقتصادی، صنعتی و وابستگی تامین 
امنیت انرژی کشــور های همسایه و منطقه را از مسیر 

جمهوری اسلامی در بر داشته باشد.
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با توسعه نیافتن نیروگاه های برق، وضعیت ناترازی از آنچه که اکنون شاهد 
آن هستیم بدتر هم می شود، در حال حاضر صندوق توسعه ملی انگیزه ای 
بــرای پرداخت تســهیلات ارزی بــه فعالان صنعــت برق و نیروگاه ســازی 
ندارد و برق در ایران اقتصاد ناکارآمدی دارد. حســنعلی تقی زاده، رئیس 
هیئت مدیره ســندیکای برق در همین باره توضیح می دهد:  نگاه اشتباه 
و سیاست های نادرستی که در ۱0 سال اخیر یعنی از سال ۱۳۹۳ به بعد در 

صنعت برق حاکم بوده، امروز کشور را به ناترازی کشانده است. 

Ó  در حال حاضر میزان ناترازی برق چقدر اســت و چه چشم اندازی برای 
این صنعت قابل پیش بینی است؟

امروزه کشــور حدود ۱۸ هزار مگاوات ناترازی برق دارد. یعنی عدد مصرف حدود 
۱۸ هزار مگاوات بیشتر از تولید است و این پدیده بسیار خطرناکی است که اثرات 
مســتقیم و غیرمستقیم آن بسیار سنگین اســت. اگر طی ۵ تا ۷ سال آینده این 
مشــکل حل نشود، کشــور با بحران های اجتماعی و اقتصادی یا حتی کارگری 

دست به گریبان خواهد شد. 
Ó  چطــور از کشــوری که قرار بود هــاب انرژی در منطقه شــود به چنین 

وضعیت خطرناکی رسیده ایم؟ 
موضوع ناترازی برق از ســال ۱۳۹۷ به کرات در ســندیکای تولیدکنندگان برق و 
سرمایه گذاران بخش خصوصی گفته شده است و به کمیسیون انرژی مجلس و 
دولت و اتاق بازرگانی ارجاع شده است. سندیکا مرتب تاکید کرده است که با این 
سیاســت های وزارت نیرو، کشور به زودی با بحران خاموشی مواجه خواهد شد. 
متاسفانه صحبت های ما هیچ اثری نداشت و امروز به ناترازی برق رسیده ایم. عدم 
نفع صنایع در ســال گذشته یعنی ۱۴۰۲ بیش از ۱۰۰ هزار میلیارد تومان برآورد 
شده است و امسال پیش بینی شده که عدم نفع بیش از ۱۵۰ هزار میلیارد تومان 
خواهد شد. این مقدار کسری معادل احداث ۵ هزار مگاوات نیروگاه سیکل ترکیبی 
اســت. سیاست غلط ما را به جایی رسانده اســت که به جای اینکه نیروگاه های 

ســیکل ترکیبی بزنیم به اســم عدم النفع آن را از دســت می دهیم. اگر با همین 
سیاست های فعلی جلو برویم، ۱۰ سال آینده ناترازی به ۲۷ هزار مگاوات می رسد 

که فاجعه است. یعنی یک سوم برق مصرفی کشور ناترازی خواهیم داشت. 
Ó  سیاست وزارت نیرو در مواجهه با این مسئله چیست؟ 

امروز سیاست وزارت نیرو این است که ناترازی ها را با محدودیت توان صنایع جبران 
کند و به صنایع خاموشی دهد اما اگر به عدد مذکور برسیم، خاموشی ها به بخش 
خانگی نیز سرایت می کند و اتفاقات خوبی نمی افتد. علت این ناترازی ها چیست 
و چرا به این نقطه رســیده ایم؟ عوامل چهارگانه ای وجود دارد که باعث می شــود 
هرساله رشد مصرف داشته باشیم. سالانه حدود ۵ درصد رشد مصرف داریم یعنی 
باید سالانه ۵ درصد ظرفیت اسمی نیروگاه ها را افزایش دهیم تا بتوانیم وضعیت 
فعلی را حفظ کنیم. یعنی اگر سالانه حدود ۴ هزار و ۵۰۰ مگاوات نیروگاه جدید 

احداث کنیم، ناترازی ۱۸ هزارمگاوات را ثابت نگاه می داریم. 
Ó  برای حل این ناترازی چه باید کرد؟ 

اگر بخواهیم همین ناترازی را برطرف کنیم باید سالانه، دو هزار و ۵۰۰ مگاوات به 
جز آن ۴ هزار و ۵۰۰ مگاوات نیروگاه احداث کنیم. یعنی اگر در یک دوره پنج ساله 
سالانه ۷ هزار مگاوات نیروگاه جدید، وارد مدار کنیم، سالی ۷ هزار مگاوات نیروگاه 
جدید یعنی سالانه حدود ۴ میلیارد دلار سرمایه گذاری در صنعت برق نیاز داریم 
و طی ۵ سال ۲۰ میلیارد دلار سرمایه گذاری لازم داریم تا این ناترازی را در ۵ سال 
حفظ کنیم و این عدد، عدد کمی نیست. اما به هرحال به این مقدار سرمایه گذاری 
نیاز داریم. اگر ما در سنوات ۱۰ سال گذشته براساس برنامه های توسعه چهارم، 
پنجم و ششم که تدوین شده بود، هدف گذاری نیروگاه ها را انجام می دادیم امروز به 
این نقطه نمی رسیدیم. سیاست گذاری غلط ۱۰ سال گذشته باعث سرکوب بخش 
خصوصی شد و بخش خصوصی انگیزه خود را برای سرمایه گذاری از دست داد.  
طی برنامه ششــم توسعه قرار بود که ۲۵ هزار مگاوات نیروگاه جدید استارت زده 
شود و نیروگاه جدید شروع به ساخت کند. اما در برنامه توسعه ششم صفر مگاوات 
نیروگاه احداث شد و تنها ۱۲ هزار مگاوات، از برنامه توسعه سوم، چهارم و پنجم در 
برنامه توســعه ششم وارد مدار شد. همین جا می توان دریافت که حدود ۱۳ هزار 

مگاوات ناترازی اضافه شده است. منظور از کلمه سرکوب بخش خصوصی و کلمه 
مناسب تر برای توضیح آن، اقتصاد ناکارآمد برق است. امروزه اقتصاد برق ناکارآمد 
شده اســت چراکه بخش خصوصی دیگر انگیزه ای برای ســرمایه گذاری ندارد. 
شاخص پی نشان می دهد که سرمایه طی چند سال به سرمایه گذار باز می گردد و 
۲۰ سال طول می کشد تا سرمایه فعالان به آنان بازگردد.  همین سیاست ها  باعث 
شــده که مالکیت خصوصی در وزارت نیرو به رســمیت شناخته نشود. خود من 
به عنوان رئیس سندیکای برق غیردولتی 6۰ درصد برق مصرفی را تولید می کنم. 
یک تفکر غلط در وزارت نیرو می گوید درآمد بخشی که بیش از 6۰ درصد مصرف 
کشور را تامین می کند در حدی تامین کنیم که از پسِ پرداخت هزینه های خود 
برآیند. بخش عمده ای از این نیروگاه ها در بورس هســتند و سهامدار خرد دارند. 
به همین دلیل سیاست نادرست وزارت نیرو، به جز اینکه انگیزه سهامدار را از بین 

می برد به بورس نیز آسیب می زند. 
Ó  بورس انرژی این فرآیند را تسهیل نمی کند؟ 

مــا نمی توانیــم کالای خود را به نــرخ اقتصادی به فروش برســانیم بلکه باید آن 
را با قیمتی بفروشــیم که رگولاتور، تعییــن می کند. در بازار بورس انــرژی و بازار 
عمده فروشی برق، نیروگاه های خصوصی هر کیلووات بر ساعت برق را ۱۲۰ تومان 
می فروشند اما همین وزارت خانه برق را بیش از ۱۸۰۰ تومان به ازای هر کیلووات 

بر ساعت می فروشد که به معنای واسطه گری دولت است.
Ó  وزارت نیرو دقیقاً به چه شکلی واسطه گری می کند؟ 

وزارت نیرو در حال واســطه گری است و یکی از مهم ترین دلایلی که ناترازی برق 
داریم واسطه گری و تصدی  گری است. وزارت نیرو در حال حاضر ۳۷ درصد از برق 
کشور را تولید می کند. پس وزارت نیرو نیز مانند بخش خصوصی تولیدکننده برق 
است و این دو بخش با یکدیگر رقابت دارند. خریدار هم مجدداً وزارت نیرو است. 
بخش خصوصی به دنبال ســود سهام داران اســت و بخش دولتی چنین الزامی 
ندارد. از ســوی دیگر از آن جایی که تحت نظارت نهاد بالادست است، قیمت ها 
را پایین نگاه می دارد. به همین دلیل هم صرفه اقتصادی برای بخش خصوصی 
از بین می رود. وزارت نیرو علاوه بر اینکه تولیدکننده و خریدار برق است، رگولاتور 
برق نیز محسوب می شود. وزیر نیرو، اعضای هیئت تنظیم برق را انتخاب می کند 
و همواره اعضای هیئت تنظیم، همان کارمندان وزارت نیرو هستند . البته امسال 
به طور اســتثناء، یک نفر از سندیکا انتخاب شــده است. هیئت تنظیم با بخش 
غیردولتی تضاد منافع دارد. ما به عنوان بخش خصوصی همواره اصرار داشــتیم 
که چرا وزارت نیرو دست به واسطه گری می زند؟ اجازه دهید بخش خصوصی که 
تولیدکننده است برق را به صنایع بفروشد؛ یعنی به جای اینکه شرکت های توزیع و 

توانیر برق را از بخش خصوصی بخرند و به مصرف کنندگان بفروشند. 

بهزودیبه27هزارمگاواتکسریبرقمیرسیم
حسنعلی تقی زاده رئیس هیئت مدیره سندیکای برق در گفت وگو با هم میهن: 
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 برای عبور از ناترازی 
 ناگزیر هستیم سالانه ۷ هزار مگاوات 

به ظرفیت نیروگاه ها اضافه کنیم

رـانبرق اـببح شت


